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CHAPTER 6. NATIONAL FOOD (FOOO) 

Name of clement 

YALAMA 

MOSJ IKICI IIRI. 
moshbirinj 

I)ALAV 
oshi paluv, osh 

PIYOBA 

MJ\STOBJ\ 

Short description 

Skills of cooking a dish with rice. oil. beef. beans. peas and vegetables. 

- -~-----~----

Skill!'! of cooking a kind of dish '"'·ith green peas. rice. vegetables. herbs 
and \',:ater. 

TcchnoloJO' of cooking the famous national dish with rice, beef or 
lamb, oil, carrot and other ingredients. Pala\· (pilaf) has different 
kinds: white, )'CIIow, bargitoki (with grape lcafs), pustdumhapala\' 
(with sheep's tuil fat) and etc. 

Skills of cooking fried <.m ion in the boiling water. 

Skills of cooking a kind of soup with rice. peas. hean. heeL oil and 
vegetables. 

Secretary General 
of Tajikistan National 
Commission for UNESCO 

Geographical 
location 

7araf.<>han and 
Hisar valley. 
Su hd rc£ion 
Zarafshan and 
llisar valley. 
Sughd region 

All O\'Cr the 
country 

All o\·cr the 
country 

All O\'er the 
country 

S.BAKHTI 
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Contemporary 
situation of the 

element 

Viable 

Viable 

Viable 

Yiabh: 

Viable 

tfH 
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F0044 HaBbC aJ X)'pOKH IIOIIHH lWU!KH. KH ;1ap TaHyp CTaqUOH li}XTa Otpocapn 

CA~165-'CA 
~tcmasa.1. Ca~16ycapo 6o ISwry rme>. Ka.1y. KapaM. KapromKa s a KliliiBap 

<l>ab0.1 
a.1aqJXOH 6axopif rafiep ~cKyHaH.1. 

F0045 51.1AMA Ha~ry.m xypoKn ~tap;IyMn TO'!HK. aJ 6npHHH'i. al!BOH raTJa.10Ha. BinOliTH Cyr.1. 

a.:wqJXOH 6axopif. rymr B<l pas1·aH nyxra ~tcmasa;I. ao;um X11cop 
HH~H!JabO.:I 

F0046 l\10WKII4IIPI1. HaBbC a3 xypoKH ~!H:J:IHH TO'!HKOH. a3 ~om. 6HpHH'i. o6. 11a~1aK. Capocap11 <l>abO:I 

JJ Olllfi11p1111'{ 
Kaoy;Iif Ba I"HCXOH xym6yfi Taficp Kap;m MCllJaBa,1. Mom6Hpl!ll'i Kl!liiBap 

pasranif sa mnpif ~1cmasa.1. 

F0047 Omu na:JaB moxH rao~xou TO'il!KI!CT, a3 6upHH'i. ryun. pasran. 

ca61if. rmc3. o6 raficp Kap;m ~!CIIIaBa;I. 6apou :1a33ar6axm 
nA.lA B my.1anam ~!yp'l. 1upa. cHpnue3. Mamn. naxy:I xa~1pox :-.tcKymuu. C apocapu <l>abo:I 

lla.IaB Ha~!),1XOH I")IIOf)H ;10pa,1: Cat!JC;I. C)pX. 3ap.1. 6apnHOKiL KI!IIIBap 
01111//1(/.7(1/1 

nycr;Ipt6ana:JaB sa r. 

F0048 Capocapu 

nl1E6A Has1,c a3 xypoKH Ka;unta. KH a3 mtc3. pas ran sa o6 raxnll ~1cmy ;1. 
Kl!liiBap 

<f>abO:I 

ll11c3po ;rap pasra11 6npc11 Kap;m. 6a 011 o6 x.a~1pox McKynaH.1. 

F0049 ~1ACT06A XypoKH aHbaHaBHH TO'!HKOH. KH a1 6npHH'i. pasraH. rymr. o6y Capocapw <l>abo."I 

na~taK. naxy;I. :1y6ne. a;m11cr sa rHCXXO TaXHll ~!ClllaBa,1. oa 011 Kli!IIBap 

'!aKKa sa ca63H'{OT pc3a Kap;Ia, n.:wna :-.tcna:-.!Ollll.1. 
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Extract of the National Inventory of the 

Republic of Tajikistan for ICH 

1. Name of the element 

Full name: Oshi Palav - a traditional meal and its social and cultural contexts in 

Tajikistan 

2. Inventory number and date of registration 

The element has been included in the national inventory titled as "Tajik National List of 

Intangible Cultural Heritage" under ·o. F00-±7. The list was adopted in the framework 

of Annual Report Meeting of of the Ministry of Culture of the Republic of Tajikistan in 

AprillO, 2014. 

3. Category and sub-category of the element 

• Oral traditions and verbal exprL'Ssions; 

• Social practices, rituals and fest ive events; 

• Performing arts; 

• Traditional craftsmanship. 

4. Geographic range of the element 

The element is distributed in the all m ·er territory of the Republic of Tajikistan, but 

more in the Sughd and Khatlon vilayats (regions), Zarafshan and Hisar valleys, 

including Dushanbe, the capital citiy of Ta jikistan. 

5. A. Name of communities, groups and individuals concerned 

The element is the wide spreaded in Tajikistan, that is concerned in all communities 

and levels among people of the country. But most concerned communities and 

groups of the element are as following: 

1. Oshi Palav preparing C\.Hnmunity uf n)uks, \\·hich prqxwe this meal regularly in 



many gatherings, rituals and celebrations; 

2. "Mahalla"- a kind of community form in social structure of the each districts, towns 

and cities and some times mahalla is considered as a village; 

3. Group members of the social gatherings, \\·hich is called as "gapkhuri" and 

"gashtak". 

4. Specified schools and colleges, where students study cooking of traditional meals. 

B. Participation of communities, groups, practitioners and bearers of the element in 

the process of inventory-making and drafting ICH nomination file 

In 2013 in the Research of Institu tt' of Culture and Information (RICI) was 

organized a group of experts for gathering fresh materials and updation of the national 

inventory list. The group was headed by Tajik folklorist from Academy of Sciences Dr. 

Rahimov D. In the group also were included researchers from RICI: Klicheva N., 

Zubaydov A., Muhammadiev H., Obidpur ], and Kholmurodov Z.; from other 

institutions - Aminov A., (Institute of Language and Literature); Murodov M., (Tajik 

National Cniversity) and Qodiro\· F. (Tajik Institute of Arts) . The group conducted 

several fiekhvorks in Sughd, Kulab, Hisar ,·alley, Rasht and Khatlon region and 

collected the necessary materials for compktion of the inventory list. In these 

field\vorks experts collaborated with local \:CO' s, folk artists, folk craftsmen, folk 

singers, musicians, performers, teachers, representatives of local governments, and 

other people. Also in 4 regions of tlw wuntry (Sughd, Qurghantube, Kulob, Khorogh) 

work representatives of the Inventory gwup, which provide with fresh materials and 

information about situation of each element. The updating activity carried out in frame 

of "State program on safeguarding IC H in tlw territory of the country for the period of 

2013-2020" . Cpdated Tajik ·ational List uf Intangible Cultural Heritage contained of 

286 elements of ICH and it was discuss~:c'd and confirmed in the Annual Report meeting 

of the Ministry of Culture of the Republic ~lf 'L1 jikistan in AprillO, 2014. 

In discussion were participated scholars, \IGO representatives, journalists, 

officiers from cultural departments, folk craftsnwn, folk lore performants and artists. 

6. Description of the element 

Oshi Palav (pilaf) is a kind of tradi tional nw,d of the Tajik people, which is prepared 

regularly at homes and in celebrations, rituals, gatherings. In dining rooms, national 

restaurants and tea-houses the Oshi Pala\ is e\·erniav favourite meal of clients. The 

Oshi Palav is prepared from carrot, ricL', InL'at (beef, lamb, chicken), oil, onion and 



water in a big pot. For its good-tasting cooks add some peas, saffron, garlic, caraway 

seeds, pepper and barberry. 

In traditional Tajik culture there are mcmy customs, rituals, celebra tions and social 

gatherings dedicated specially to the element in which participate a big number of 

people, for example, the rituals "maslihat-oshi" (osh for advices), "sabzirezakunon" 

(cutting carrot ri te), "oshi nahor" (morning osh), "oshi zanho" (osh for women), "oshi 

harifona" (osh of friends), "oshi gapkhuri" (osh with talking) and etc. The Oshi Palav 

in such gatherings and ri tuals brings people together and has the character of social 

integration and unity. People of Tajikistan recognize the Oshi Palav as a part of their 

traditional cultural heritage and call that as "King of meals". 

There are many stories, legends, fo lksongs, proverbs and other folklore texts 

regarding the element, \vhich show the importance of the element among people. 

Also \vere created many kinds of folk dance with plate, imitating the Oshi Palav 

cooking, which are played by folklore dance groups. 

7. Modes of transmission 

The Oshi Palav and related to that customs, ritua ls, celebrations and social gatherings 

passed till today from generation to gt'nt•ra tion in performance and observation way. 

Now in the process of transmission of thL' e lement and its related cultural and social 

events are transferring through TV canals, lntl'rnet, newspapers, journals and scientific 

research works. 

The knowledge and skills related to cooking the Oshi Palav today are transmitted in 

three ways. First of all, it passes through traditional method of "Ustod-shogird" 

(Master-disciple) . In celebrations, rituals and other traditional social events, as well as 

in restaurants and teahouses during tilL' process of cooking the Oshi Palav master 

learns his disciples the details and niceties of the element. Disciples up to one year 

learn the skills and knowledge of preparing the element. After that disciple will 

organize a special dinner at his houSL' .-n1d ,,·ill in\'i te his master and other guests. 

Master during the dinner will giH' prayL'r fo r his disciple and as a symbol of 

independent cook presents him a skimmL'r, the tool tor cooking the Oshi Palav. The 

young cook in his turn presents to the maskr a traditional d ress and a skull-cap. 

The second way of transmission of thl' l'iL'InL'nt today takes place through official 

teaching programs in the special liceums, schools, colleges and courses. According to 

curriculums, students are taught tlw knLn,·k,d ge and skills of preparing traditional 

meals, including the Oshi Pala\' in the spL'CifiL'd laboratoriums. There are written and 



published many articles, textbooks, manu<1ls and research works related to the 

element, which contribute to the transmission of the element to young generation. 

The element is also transmites among family members, especially women. Mothers, 

grandmothers or old sisters learn the skills of cooking the Oshi Palav to daughters and 

daughters in-law in the house condition. 

8. Responsible entity, state agency, institution 

Office responsible for updation the' national inventory is Research Institute of Culture 

and Information of Tajikistan. The i1wentury \\·ill be updated every four years; 

The English version of the inventory is a\'ailable at: 

http://W\\'W. pitfi. ti!index .php ?cc.1 tL'gl lJT= 1 ~.!llilL~· r ials=7J&lang=eng: 
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Regu CLT 1 CIH 1 ITH 

Le 2 ") JUIL. 20f5 
Ик;тибос аз Фех;ристи MИllllИИ ~умх;урии То~ки он оид ба j -............... 't'F..J.~ .. 

Мероси Fайрцмоддии фарх;анrй 

1. HoмJf унсур 

Нами пурра: Оши пмав- :хуроки аньанвй ва ч;анба:х;ои фар:х;ангй 

ва ич;тимоии он дар Точ;икистон 

2. Рак;ами фех;рист ва санаи бак;айдгирй 

Унсур дар фе:х;ристи миААй "Фе:х;ристи МИААИИ ч;ум:х;урии 

Точ;икистон аид ба Мероси Fайримомии фар:х;ангй" та:х;ти NQ 

F0047 ба к.айд гирифта шу дааст. Фе:х;рист зимни нишасти 

:х;исоботии со11онаи Вазарати фар:х;анги ч;ум:х;урии Точ;икистон 

дар таърихи 10 апре11и со11и 2014 к.абу11 гардидааст. 

3. Мансубияти унсур ба навъ ва зербахшх;о 

• Анъана:х;о шифо:х;й ва баёни rуфторй; 

• Тач;риба:х;ои ич;тимой, расму оин:х;о; 

• х;унар:х;ои ич;рой; 

• Касбу :х;унар:х;ои аньанвй. 

4. Доираи ч;)'I'Рофии унсур 

Унсур дар тамоми rJшаву капори ч;ум:х;урии Точ;икистон FОАибан 

дар вИАоят:х;ои CJFд ва Хат11он, води:х;ои Зарафшону х;исор якч;оя 

бо Душанбе пойтахти Точ;икистон пах;н гардидааст. 

5. А. Номи ч;амъиятх;о, rypyx;x;o ва шахсиятх;ои марбут ба 

унсур. 



l'L :._"\Унсур дар ТоV"~кистон хеде васеъ псцн rардида, бо ~амаи 

19fmpи мардум ва ч;амъият~о аАОI\аманд мебоmад. Ваде, аз х;ама 

ч;амъият~о ва rурух;ои зиёд аАОI\амандбу да инх;оянд: 

1 ч;амъияти таббохони омодокунандаи Оши пмав, ки мунтазам 

дар ~ашну маросим~о ва ~амъомадх;о ин намуди хурокро омода 

мекунанд. 

2 "МцаААа" - як намуди ~амъият дар сохтори х;ар як нох;ия, шах;ру 

шцракх;о бу да, баъзан мцаААа х;амчун дех;а мах;суб меёбад. 

3 rурух;-аъзоёни ~амъомадх;ои ~тимой, ки "Гапхурй" ва "Гаштак" 

номида шудааст. 

4 Мактабх;о ва омузишгох;х;ои махсусгардонидашуда, ки дар онх;о 

дониш~ён санъати омадокунии хурокх;ои мИllllиpo аз худ 

менамоянд. 

В. ИIIIИтироки ч;амъият~о, rypy~o, тач;рибакунандах;о ва 

барандаrонtr унсур дар ч;араёни тах;ия в а омода наму дани 

ф~и номинатсияи МФF 

Сади 2013 дар паж)Тх;ишгох;и фарх;ангию итти11оотй (ПФИ) rурух;и 

коршинасон ~их;ати ~амъоварии маводх;ои нав ва та~ид намудани 

фех;ристи миАllй таъсис дода шуд. Гурух; аз ~ониби Доктори 

академияи ИАмх;о фоАКllоршинос Рцимов Д. рох;барй гардид. Дар 

rypyx; х;амчунин пажух;ишгарон аз ПФИ: Кllичева Н., Зубайдов А., 

Мух;аммадиев х;., Обидпур ч;. Ба Ходмурадов 3; аз дигар муассисах;о 

- Аминов А., (Институти забои ва адабиёт); Мурадов М., 

(Донишгох;и миАllии То~икистон) ва I<;одиров Ф. (Донишкадаи 

санъати То~икистон) шоми11 гаштанд. Гурух; якчанд корх;ои 

аммиро дар минта~цои Cyr,LJ., Кудоб, водии х;исор, минта~цои 

Рашrу Хатдон ~ом дода, маъдумоти заруриро ~их;ати мукаммм 

намудани фех;рист ~амъоварй намуданд. Дар корх;ои аммии 

мазкур КОрШИНОСОН бо ЯК ~атор СFХ;-и МЦаААЙ, х;унармандОНИ 



ха11к,й, косибони хмк,й, сарояндах;ои мардумй, навозандаrон, 

~арпешаrон, омузrорон, намояндагони х;окимияти мах;а1111й ва 

диrарон х;амкорй анч;ом доданд. Инчунин дар чор минтак,аи 

кишвар (Суrд, 1\урrонтеппа, Ку11об, Xopyr) намояндагони rурух;и 

кории Фех;рист оид ба х;о11ати х;ар як унсур маъ11умот ва маводи тоза 

манзур наму данд. Кори та~идкунии фех;рист дар чах;орчубаи 

"Барномаи дав11атй оид ба х;ифзи мероси фарх;анrи rайримомии 

кишвар ба рои содои 2013-2020". Фех;ристи мИААии 

та~идгардидаи мероси фарх;анrи rайримомии точ;ик 286 унсурро 

дар бар rирифта, дар рафти ч;масаи со11они х;исоботии Вазорати 

фарх;анr таърихи 10 апре11и со11и 2014 мух;окима ва к,абу11 rардид. 

Дар rуфтушунидх;о о11имон, намояндаrони Созмонх;ои 

rайрих;укуматй, хабарниrорон, кормандони раёсатх;ои фарх;анг, 

~армандони мардумй, ~арпешаrони хмк,й ва санъаткорон 

ширкат варзиданд. 

6. Тавсифи унсур 

Оши пмав як навъ хуроки анъанавии хмк,и точ;ик мебошад, ки одатаи 

дар хонах;о, ч;ашнх;о, маросимх;о, ч;амъомадх;о омода карда мешавад. 

Дар х;амаи ошхонах;о, тарабхонах;ои мИААй ва чойхонах;о оши пмав 

таъоми дустдоттаи мизоч;он мах;суб меёбад. Оши пмав аз сабзй, 

биринч;, :rjimт (гов, rусфанд, мурr) равrан, пиёз ва об дар деrи кмон 

омода карда мешавад. Барои таъми хуб rирифтани таъом, ошпазх;о як 

мик,дор наху д, савсан, сирпиёз, rухмих;о, мурч, зира в а зирк изо фа 

менамоянд. 

Дар фарх;анrи суннатии точ;ик якчанд ч;ашну маросим, одат, 

ч;амъома,.цх;ои ич;тимой мавч;уданд, ки ба ин унсур тaallllyк, дошта, дар 

он шумораи зиёди мардум ширкат меварзанд, аз ч;ум11а дар оинх;ои 

"маСilих;атошй", "сабзирезакунон", "оши нах;ор", иоши занх;о", "оши 

х;арифона", и оши rапхурй" ва rайра. Оши па11ав дар чунин ч;ашну 



маросим:х;о мардумро ба :х;ам меоварад ва хусусияти муrrа:х;идкунй ва 

яrонагии ич;тимой дорад. Мардуми Точ;икистон оши па...1авро :х;амчун 

к,исме аз мероси фар:х;анrии суннатии худ шунохта онро пшо:х;и 

таъом:х;о" меноманд. 

Якчанд :х;икояву достон:х;о, суруда:х;ои хаАк,й, масм:х;о ва диrар назм:х;ои 

хмк,ии ба ин унсур мок,аманд вуч;уд доранд, ки а:х;мияти унсурро дар 

байни мардум инъикос менамоянд. Инчунин намуд:х;ои rуноrуни рак,с 

аз истифода бо табак, эч;од карда шудаанд, ки омодакунии оши 

пмавро ифода намуда, аз ч;ониби rуру:х;:х;ои рак,сии хаАк,й ич;ро карда 

мешаванд. 

7. Усу11х;ои инnцо11 

Оши пмав ва оин ва ч;ашну маросим:х;ои ба он марбут то ба имруз аз 

на сА ба н аСА бо ро:х;и ич;ро ва ниrа:х;дории он ом ада расидааст. Х,о...1о 

раванди интик,о...1и унсур ва чорабини:х;ои ич;тимою фар:х;ангии марбут 

ба он тавассути шабака:х;ои теАевизионй, интернет, рузнома:х;о, 

мач;аААа:х;о ва кор:х;ои иАмию тадк,ик,отй иньикос меёбанд. 

Имруз дониш ва маАакаи омодакунии оши пмав бо се ро:х; интик,оА 

ёфта истодааст. Пеш аз :х;ама ин бо ро:х;и анъанавии пУстодва шоrирд" 

интик,оА меёбад. Дар ч;ашн:х;о одатх;о ва диrар маросим:х;ои ич;тимоии 

анъанавй :х;амчунин дар тарабхонах;о ва чойхонах;о х;анrоми пухrупази 

оши пмав ошпаз шоrирдони ху дро бо тафсиАот нозуки:х;ои унсурро 

меомузонад. Дар :х;удуди як соА шоrирдон :х;унари ошпазиро аз бар 

менамоянд. Баъдан шогирд дар хонаи худ яr хуроки шоми махсусро 

ташкИА намуда ба он устодашва диrар мех;мононро даъват менамояд. 

Х,амчун рамзи миннатдорй ошпази ч;авон ба устоди худ ч;омаву ток,й 

так,дим менамояд. 

Ро:х;и дуйюми интик,оАи унсур, ки имруз:х;о сурат меrирад ин ба 

васитаи барнома:х;ои таъ...1имии махсуем Аитсей:х;о, мактаб:х;о, 

омузишrох;:х;о ва даврах;ои омузишй мебошад. Тибк,и барномах;ои 



дарсй донишч;уён ч;и:х;ати аз худ намудани дониш ммакаи омода 

намудани таъом:х;ои миllАй аз ч;умАа оши падав дар Аабаратория:х;ои 

махсус омузонида мешаванд. Бисёре аз макрАа:х;о, китоб:х;ои дарсй, 

дастнавис:х;о ва кор:х;ои иАмии марбут ба унсур ба табъ расидаанд, ки 

аз наСА ба насА инти}\ОА додани унсурро ташви}\ менамоянд. 

Инчунин унсур дар байни аъзои оиАа махсусан бонувон па:х;н 

гардидааст. Модарон, модаркмон:х;о ё апа:х;о маАакаи тайёр намудани 

оши пмавро барои духтаран ва хо:х;арзодагони дар шароити хонагй 

меомузонанд. 

8. Шахе ё них;оди масъ уд, мцомоти давдат:й, муассиса 

Дафтари масъуА ч;и:х;ати тач;диди фе:х;ристи миllАй Паж)Т:х;ишго:х;и 

фар:х;анг ва иттИАооти Точ;икистон мебошад. Фе:х;ристи миllАй :х;ар 

ча:х;орсоАа тач;дид карда мешавад; 

Фе:х;ристи миllАй бо забони ангАисй дар суроFаи зерин дастрас 

мебошад: 

http:Uwww.pitfi.tj/index.php?category=2&materials=73&lang=eng 


